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...ještě bez větrníků 
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VYJÁDŘENÍ ZASTUPITELŮ K VĚTRNÝM ELEKTRÁRNÁM V ŘETOVÉ A K PETICI  
V prvním řetovském územním plánu, schváleném v roce 2008, bylo určeno místo pro 

výstavbu větrné elektrárny (VTE). I po druhé změně územního plánu, schválené v roce 2015, 
byla možnost výstavby VTE nadále povolena. V roce 2022 změnou územního plánu č. 3, 
která nabyla účinnosti 20. 5. 2022, jsme místo pro VTE v katastru obce Řetová zrušili. V ČR 
byl tlak „solárních baronů“ a tehdejší zastupitelstvo mělo obavy, že může nastat obdobný tlak 
u výstavby VTE. Tímto minulí zastupitelé dali jasně najevo, že budou bránit naše údolí proti 
výstavbě větrných elektráren. 

Poslední volby se konaly 23. a 24. září 2022. V současném zastupitelstvu pokračuje 
7 z 9 zastupitelů. Dva bývalí zastupitelé již v těchto volbách dobrovolně nekandidovali. 
Nikdy jsme si nehráli na to, kdo je za jakou stranu zvolen, ale vždy se snažíme jednat 
konstruktivně a ve prospěch obce. Volby s 60% volební účastí jsou velmi silný mandát. 

V prosinci 2024 nás kontaktovala společnost 
Jipocar a.s. se záměrem představit výstavbu dvou 
VTE. Než by začali jednat s majiteli pozemků, 
chtěli znát stanovisko obce. I když jsme před 
třemi lety zablokovali jejich výstavbu, chtěli 
jsme dát veřejnosti prostor získat informace 
a následně se rozhodnout, zda toto tři roky staré 
rozhodnutí je obyvateli obce stále považováno za 
správné, či jestli se jejich priority změnily. Než 
vůbec došlo k prezentaci, ptaly se nás desítky lidí 
(nejen z naší obce) na bližší informace. Situaci 
vysvětlujeme a zveme lidi na besedu v kinosále. 

Na prezentaci veřejně vystoupil a představil se 
Ing. Martin Tušer, předseda Urban Tree Offset Initiative z.s., občan Přívratu. „Ptáme se lidí 
okolo nás, kdo to je?“, nikdo z našeho okolí tohoto pána nezná. Zpochybňuje a podezírá 
budoucí rozhodování zastupitelů nejen v Řetové, ale v celém údolí Husího krku. Představuje 
se jako odborník na problematiku ochrany klimatu. Uvádí webovou stránku a pomocí 
sociálních sítí a letáků (snad při jejich výrobě nevznikla velká uhlíková stopa) zveřejňuje 
odkaz na petici s třemi základními požadavky: 

1) Okamžité zahájení procesu změny územního plánu ve všech třech obcích.  
2) Vyhlášení stavební uzávěry pro tuto kategorii staveb, dokud nebude změna územního 

        plánu schválena. 
 3) Jasné veřejné vyjádření zastupitelů k této problematice. 
Tato petice je jako požadovat zákaz kouření v hospodách a restauracích. Vždyť už to dávno 

platí. M. Tušer zpochybňuje plánovanou anketu s tím, že je pro zastupitele nezávazná. Byť se 
prezentuje jako odborník, nepřečetl si ani územní plán naší obce, který požaduje změnit. To 
by také i po letmém nahlédnutí zjistil, že v našem územním plánu výstavbu větrných 
elektráren máme zakázanou. 

Jak jistě víte, jako zastupitelé žijeme na vesnici mezi vámi a osobně nás znáte. Staráme se 
o kulturu - knihovnu, divadlo atd., zajímáme se a podporujeme místní spolky - sportovní 
klub, hasiče a myslivce. Mnozí z nás jsme jejich aktivními členy. Každý rok se setkáváme se 
zastupiteli okolních obcí, abychom si vyměnili zkušenosti, inspirovali se a koordinovali 
společenské a sportovní akce. Navštěvujeme události v údolí Husího krku, či jen chodíme 
poklábosit na pivo. Nežijeme v žádné bublině, ani obehnáni betonovými hradbami.  

větrník vyšší Andrlova chlumu 
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Snad se nám tady nerozmůže takový nešvar, že se vytratí osobní komunikace mezi lidmi 
a budeme si psát už jen přes sociální sítě. Vždy jsme si tady uměli vše vyříkat. Dále nás 
zastavujte a ptejte se. A zveme vás na zasedání zastupitelstva. Vaše názory a zpětná vazba je 
pro nás důležitá! 

Mgr. Jan Kada     Pavel Hladil 
Ing. Hana Šafářová    Martin Bohunek 
Miloslav Kolář, DiS.    Jiří Meduna 
Jiří Stránský     Kateřina Křížová 
Martin Hanousek 

Jak dopadla anketa a  hlasování  zastupitelů 
Ankety se mohlo zúčastnit 557 obyvatel obce. Celkem hlasovalo 307 spoluobčanů, což je 

55,1 %. Fyzicky na obecním úřadě hlasovalo 52 obyvatel, hlasování přes internet zvolilo 255 
občanů. PROTI výstavbě bylo 290 hlasů, tedy 94,5 % a PRO výstavbu 17 hlasů, což je 5,5 %. 

Z výsledků ankety, kterou uspořádala obec, jednoznačně vyplývá, že obyvatelé obce Řetová 
si na katastru obce výstavbu VTE nepřejí. 

A nyní je již rozhodnuto. Územní plán měnit nebudeme a větrné elektrárny jsou uzavřená 
kapitola. Zastupitelstvo obce na svém zasedání dne 19. 3. odhlasovalo následující usnesení 
odmítající jakoukoliv výstavbu VTE v našem katastru.  

Návrh usnesení: 
Zastupitelstvo obce Řetová schvaluje, že nevstoupí do 

jednání ohledně výstavby větrného parku v obci Řetová 
s jakoukoliv společností přímo či nepřímo ovládanou ze 
strany společnosti JIPOCAR GROUP, a.s., IČ: 247 89 925. 

Výsledek hlasování: pro: 6 / proti: 0 / zdrželo se: 0  
Usnesení č. 1a/26Z/2025 bylo schváleno. 
Návrh usnesení:  
Zastupitelstvo obce Řetová schvaluje, že v samostatné 

působnosti bude činit kroky PROTI výstavbě jakéhokoliv 
větrného parku v katastrálním území obce Řetová. 

Výsledek hlasování: pro: 6 / proti: 0 / zdrželo se: 0  
Usnesení č. 1b/26Z/2025 bylo schváleno. 
Děkujeme všem, kteří jste se do ankety zapojili. 

zastupitelstvo obce Řetová 
 

DEMOLICE Č.P. 154 V ŘETOVÉ 
Na podzim roku 2024 proběhlo výběrové řízení na projekt „Odstranění stavby rodinného 

domu č.p. 154 na st.p.č. 251 k.ú. Řetová“. Výběrového řízení se zúčastnily firmy: Help 
1 234 429 Kč, Vladimír Vrbický – 734 982 Kč, Stavební firma Balcar – 540 138 Kč a David 
Skalický – 474 046 Kč. Na základě těchto nabídek vybralo zastupitelstvo obce nejlevnější 
firmu, kterou byl David Skalický. Po odpojení přípojky vody a elektřiny proběhla v termínu 
od 9. 1. 2025 do 22. 1. 2025 samotná demolice objektu. Veškerá stavební suť byla řádně 
uložena na skládce firmy, která demolici realizovala. A co bude následovat nyní? Na podzim 
letošního roku by mělo dojít k úpravě nově vzniklého prostoru, kde bude vybudován záliv 
na autobus.         Jan Kada, starosta obce 
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SLAVNOSTNÍ OTEVŘENÍ REKONSTRUOVANÉ BUDOVY OBECNÍHO ÚŘADU 
V PŘÍVRATU 

V sobotu 18. ledna 2025 se v naší obci uskutečnila významná událost – slavnostní otevření 
nově zrekonstruované budovy obecního úřadu, která dříve sloužila jako škola. Tento projekt, 
jenž představuje jednu z největších investic v historii Přívratu, byl zahájen 23. ledna 2024 
a dokončen v listopadu téhož roku. Rekonstrukce probíhala v náročných podmínkách, 
přičemž bylo nutné překonat řadu technických a organizačních výzev, včetně komplikací 
spojených s původním stavem budovy i s projekčními úpravami. 

Slavnostního otevření se zúčastnilo přibližně 
200 občanů z Přívratu i okolních obcí. Tento 
vysoký zájem svědčí o důležitosti projektu pro 
naši komunitu. Mezi hosty byli také významní 
představitelé veřejného života, včetně hejtmana 
Pardubického kraje Martina Netolického, senátora 
Petra Fialy, krajského radního pro zemědělství 
a venkov Miroslava Krčila a jednatele stavební 
společnosti REKOP Miroslava Krejsy. 
Po krátkých projevech, slavnostním přestřižení 
pásky a prohlídce nových prostor, během níž 

mnozí obyvatelé zavzpomínali na léta, kdy zde sami navštěvovali tuto budovu coby školu, 
bylo pro všechny přítomné připraveno bohaté občerstvení. To poskytlo příležitost 
k neformálním setkáním a diskusím o nové podobě budovy i budoucnosti obce. 

Významné změny a nové využit í  budovy 
Celkové náklady na rekonstrukci dosáhly téměř 20 milionů korun. Výsledkem je moderní 

a multifunkční objekt, který poskytuje nejen administrativní zázemí pro obecní úřad, ale také 
nové prostory pro komunitní život obce.  

Nová podoba budovy zahrnuje: 
• Modernizované kanceláře obecního úřadu, které odpovídají současným požadavkům 

na veřejnou správu. 
• Reprezentativní obřadní a zasedací místnost určenou pro jednání zastupitelstva 

i slavnostní události občanů. 
• Komunitní centrum obce, jehož vznik byl finančně podpořen Pardubickým krajem. 
• Rozšířenou knihovnu, která nabídne ještě lepší podmínky pro naše čtenáře. 
• Tři moderní a prostorné byty v prvním nadzemním podlaží, které jsou 

od 1. února 2025 plně obsazeny nájemníky. 
• Nové technické zázemí pro zaměstnance obce umístěné v suterénu. 

Financování  projektu a budoucí  plány 
Ačkoli byla rekonstrukce pečlivě připravena a naše žádost o dotaci splnila veškeré 

požadavky, včetně vysokého bodového ohodnocení, Ministerstvo pro místní rozvoj nakonec 
prostředky nepřidělilo. Toto rozhodnutí, které bylo důsledkem výrazného krácení dotačních 
programů, pro nás představovalo značné zklamání a zároveň vzbudilo otázky ohledně 
způsobu rozdělování státních dotací. Aby mohla být rekonstrukce realizována, obec se 
rozhodla financovat projekt částečně z vlastních zdrojů a zároveň využila úvěr ve výši 
10 milionů korun.  
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V nadcházejících měsících budou pokračovat práce na okolí budovy. Na jaře dojde 
k dokončení obkladů zadních schodů a úpravě soklů, které nebylo možné dokončit v zimním 
období. Nainstalujeme stožáry na vlajky a přesuneme úřední desku opět do blízkosti úřadu. 
Plánována je také výstavba přístřešku pro venkovní obřady v zahradní části areálu. V letních 
měsících bude na střechu budovy instalován vysílač BTS mobilního operátora, což přispěje 
ke zlepšení pokrytí mobilním signálem v obci. 

Dokončením této rozsáhlé investice získala naše obec moderní administrativní a komunitní 
centrum, které bude dlouhodobě sloužit nejen současným obyvatelům, ale i dalším 
generacím.       Ing. Jan Stránský, starosta obce Přívrat 

DLOUHODOBÁ BRIGÁDA V PŘÍVRATU 
Do naší obecní prodejny potravin v Přívratu hledáme brigádnici 

či brigádníka na nepravidelnou, ale plánovatelnou výpomoc. Jedná 
se o zástup v nepřítomnosti (dovolená, nemoc a občasný prodej 
v sobotu dopoledne).  

Další náplní dlouhodobé brigády je výpomoc na ubytovacím 
zařízení statek U Kubů.  

Máte-li zájem a další bližší dotazy, volejte 721 101 201. 
 

ZEMNÍ PRÁCE MINIBAGREM 
S přicházejícím jarem se probouzí nejen naše zahrady, ale 

přichází konečně na řadu také zrealizovat všechny plány. Ať pro 
malý, nebo velký projekt se Vám může hodit MINIBAGR, který 
urychlí celou realizaci. Cena za výkopové a zemní práce je 600 Kč 
za 1 hodinu práce a cena je bez 21% DPH. 

Objednávejte na telefonu 603 905 554. 

STAVEBNÍ SUŤ V LESÍCH ŘETOVÉ A PŘÍVRATU 
Vážení obyvatelé obce Řetové, Řetůvky a Přívratu, využívám této příležitosti, abych se 

vyjádřil k ožehavému tématu stavební sutě navezené do lesů poblíž vašich obcí. Chápu vaši 
obavu, aby v lesích nevznikla černá skládka, ale chtěl bych vás ujistit, že tyto obavy jsou 
zbytečné. Suť, která byla navezena, je zcela nezávadná. Nevyluhují se z ní žádné toxické 
látky, neobsahuje azbest ani jiné škodlivé látky. Máme štěstí, že naši předkové ve své době 
stavěli z přírodních materiálů, které lze jednoduše recyklovat.  

K tomu, abychom tento materiál mohli použít v lesích, jsme materiál nechali recyklovat 
a objednali si laboratorní rozbor v Orlické laboratoři v České Třebové. Laboratorní výsledky 
jsou k nahlédnutí buď u nás, anebo jsem je poslal i starostům Řetové a Přívratu. 

Na rampovištích, které se nacházejí u komunikace, jsme potřebovali zpevnit plochu 
k nakládání vytěženého dřeva. Na ostatních místech použijeme suť jako náhradu kameniva 
z lomu na zpevnění lesních cest. Na místo těžby je nutné se dostat s technikou. Musíme tedy 
udržovat sjízdné i lesní cesty. Hromady, které jsou nyní pouze navezené, se v průběhu roku 
budou postupně rozvážet, a jsem přesvědčený, že za nějakou dobu nebude ani poznat, že se 
jde, či jede po cestě zpevněné stavební sutí z domova pro seniory ve Sloupnici. 

Vždy jsem se snažil zachovávat dobré sousedské vztahy v místě bydliště, a to samé pro mě 
platí i v rozsahu obce. Proto píšu tyto řádky, abyste pochopili i náš úhel pohledu. 

Děkuji za pochopení.     Milan Bečička, starosta obce Sloupnice 
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                   Rozpočty obcí 
                          na rok 2025 Řetová P řívrat Řetůvka 

Příjmy (v K č)    

Daňové příjmy  14 651 000 7 167 000 5 299 000 
Dotace ze státního rozpočtu 167 376 87 100 71 800 
Bankovní úroky 1 000 30 000  
Ostatní poplatky (za psy, správní…) 69 000 6 000 8 000 
Nájemné 92 200 464 000 15 000 
Transfer z rozpočtových účtů  29 000  
Prodej majetku, pozemků 30 000 106 000 20 000 
Poplatky za odpady, místní poplatky 600 000 205 000 232 000 
Ostatní příjmy 233 000 1 082 500 80 000 
Výtěžek z loterií 100 000 75 000 30 000 
Příjmy celkem 15 943 576 9 251 600 5 755 800 

Financování  

Přebytek z minulých let    
Splátky úvěrů  739 660 289 680 
Výdaje (v K č)    

Lesní hospodářství  90 000 200 000  
Vnitřní obchod 35 000 600 000  
Údržba komunikací 3 395 000 15 000 1 348 400 
Vodní hospodářství  10 000  
Kultura, knihovna 340 000 515 000 163 600 
Tělovýchova a zájmová činnost, hřiště 555 000 282 000 65 000 
Bytové a nebytové hospodářství 220 000 150 000 170 000 
Veřejné osvětlení, rozhlas, pohřebnictví 541 000 280 000 246 800 
Komunální služby, sběrný dvůr, bydlení 2 938 576 3 154 940 16 000 
Hospoda, cestovní ruch 185 000   
Životní prostředí (odpady, zeleň) 150 000 450 000 2 164 000 
Požární ochrana 131 000 150 000 81 000 
Zastupitelé 1 106 000 550 000 462 000 
Veřejná správa 1 772 000 1 500 000 837 000 
Škola 2 225 000   
Krizové řízení 20 000 5 000 20 000 
Sociální péče, občanské záležitosti 60 000  30 000 
Kapitálové výdaje 2 000 000 50 000  
Finanční operace, DPH 180 000 100 000 84 000 
Úroky z úvěrů  500 000 52 500 
Ostatní neinvestiční dotace   15 500 
Výdaje celkem 15 943 576 8 511 940 5 755 800 



ZPRAVODAJ  I / 2025 

 - 7 -  

Z á k l a d n í  š k o l a  
ZAČÁTEK ROKU V MATEŘSKÉ ŠKOLE 
V naší mateřské škole se během posledních měsíců událo mnoho zajímavých 

a inspirativních aktivit, které děti prožily v rámci pestrého programu. Tímto se s vámi rádi 
podělíme o souhrn těch nejvýznamnějších událostí. 

Rok 2025 jsme odstartovali tradiční tříkrálovou koledou, se kterou děti zavítaly nejen na 
obecní úřad, ale i do místního obchodu. Zimní období s nadílkou sněhu přineslo dětem 
spoustu radostí, kdy dováděly na zasněženém svahu, a zimní sporty si vyzkoušely i v rámci 
Olympijských her v tělocvičně, kde se předvedly skvělé výkony. V lednu jsme hostili 
městskou knihovnu z České Třebové, která připravila program „O dvanácti měsíčkách“, 
v němž si děti užily řadu zábavných aktivit inspirovaných touto pohádkou. 

V únoru nás navštívilo Dřevěné 
divadlo s loutkovou pohádkou „Zvířátka 
a loupežníci“, která se dětem velmi 
líbila. Zajímavostí bylo, že si na konci 
představení mohly děti s loutkami 
i pohrát, což celé vystoupení ještě více 
zpestřilo. Další oblíbenou akcí byl již 
tradiční Masopustní průvod v maskách, 
do kterého se aktivně zapojily nejen 
děti, ale i rodiče. Výsledkem jejich 
práce byla krásná výstava masek ve 
školce. Nezapomněli jsme ani na 
radovánky, a tak pro děti proběhl 
karneval plný tance, her a zábavy. 

Na spolupráci s rodiči a místní komunitou si velmi zakládáme, a to nejen při společných 
akcích, ale i při vzdělávacích aktivitách. Díky ochotě rodičů a obyvatel obce jsme se mohli 

seznámit s různými profesemi, jako je řezbářství, 
kadeřnictví, manikúra a dokonce i medicína. Děti 
měly možnost si vyzkoušet, co obnáší tato 
povolání. 

Dalším zajímavým zážitkem byla návštěva 
sběrného dvora, kde si děti vyzkoušely třídění 
odpadu. Tato akce byla součástí našeho 
ekologického vzdělávání a opět se ukázalo, jak 
důležitá je spolupráce s obcí. V rámci týdne knihy 
se děti v obou třídách zapojovaly do tvořivých 
činností – starší děti se zajímají o Harryho Pottera, 
proto pro ně připravily paní učitelky den plný 

kouzel a zábavy inspirovaných tímto příběhem. Malé děti se seznamovaly s výrobou knih 
a poslouchaly pohádky z přinesených knih. 

V březnu jsme otevřeli dveře naší mateřské školy pro rodiče a děti, kteří se zajímají 
o vzdělávání v našem zařízení. Tento přehled aktivit ukazuje, jak pestrý a obohacující je život 
v naší školce. Těšíme se na další měsíce plné zážitků a nových poznatků!  
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Co děláme ve školní  družině 
V letošním školním roce jsme vyrazili na Cestu 

kolem světa. V každé zemi, kterou navštívíme, 
poznáváme místní kulturu – v Grónsku jsme se 
s Inuity vydali na lov ryb, v USA jsme jako indiáni 
postavili teepee a pořádně si zabubnovali. Zkoušíme 
sporty oblíbené v různých částech světa – ve Francii 
jsme závodili na Tour de France a tělo jsme si 
protáhli při józe v Indii. Objevujeme rozmanitosti 
přírody – například v Keni jsme se s fotoaparáty 
vydali na safari pozorovat žirafy, slony, nosorožce 

a další zvířata. Rádi ochutnáváme recepty typické pro jednotlivé státy – guacamole jsme 
připravili při návštěvě Mexika, pizzu jsme upekli v Itálii. V každé zemi nás čeká spousta 
zajímavých zážitků a my se už teď těšíme na další cestu, která nás čeká před Velikonocemi. 

ZAČÁTEK ROKU V ZÁKLADNÍ ŠKOLE 
Zakončení  1 .  pololetí  školního roku 

31. leden bývá ve školách tradičně vnímán jako poslední den prvního pololetí. Letos byl 
poslední lednový den zároveň dnem jednodenních pololetních prázdnin. Ale co pololetní 
vysvědčení? O to samozřejmě žáci nepřišli. Dostávali ho ve čtvrtek 30. ledna. Skoro všechny 
děti na něm našly hodně jedniček a měly se tedy doma čím pochlubit rodičům i prarodičům. 

Po rozdání vysvědčení zbyl čas ještě na sportování. Letos škola zorganizovala pro všechny 
své žáky florbalový turnaj. Osm týmů bylo sestaveno tak, aby 
v jednotlivých družstvech byli zástupci každé třídy. Hrálo se 
ve dvou skupinách, takže všichni odehráli tři zápasy. Většina 
zápasů měla vyrovnaný průběh a všichni si florbalové 
dopoledne pěkně užili. Nejvíce se dařilo týmu 2 s názvem 
DODO (Matyáš Kovář, Sofie Továrková, Sofie Bačová, 
Kryštof Kužílek, Amálka Janáčková a maskot Kristýna 
Eliášová), týmu 4 - LIGA (Kateřina Pávková, Bohuslav 
Stárek, Jacques Benson, Honzík Votava, Anička Řeháková, 
Šimon Preisler) a týmu 5 - VALKÝRY (Ella Nástrahová, Ondra Sokol, Tobík Crhonek, 
Štěpán Bašík, David Štangler, Jáchym Šimek). Mezi střelci gólů vynikli Maty Kovář a Vojta 
Fišer. Speciální ocenění si zasloužili Jana Jiroušková za vzornou péči o ostatní členy svého 
týmu, Vojta Hejl a Maty Kovář, kteří nezištně pomohli protihráči se zajištěním nutné 
výstroje. 

Celý turnaj proběhl v přátelské atmosféře pod bedlivým dohledem ředitelky soutěže. Hráči 
hráli fér, tak jak slíbili při úvodním nástupu. I rozhodčí rozhodovali podle svého nejlepšího 
svědomí. Zajímavost: Turnaj byl doplněn výtvarnou částí, kdy si týmy vymyslely originální 
název a nakreslily svůj týmový znak. 

Jak ještě  žáci  naší  školy  sportuj í  
V lednu začal pro žáky naší školy plavecký výcvik organizovaný Plaveckou školou Ústí nad 

Orlicí. Každé pondělí jezdí autobus plný plavců do ústeckého plaveckého bazénu. Někteří 
z nich teprve poznávají, co to znamená plavat, ostatní své plavecké umění zdokonalují.  
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Je radostné se dívat, jak skoro všichni beze strachu skáčou ze startovního bloku do vody 
hluboké 170 cm. Plavecký výcvik skončí 31. 3. Je jisté, že si všichni účastníci odnesou pěkné 
mokré vysvědčení. A co když byl v bazénu sanitární den a plavat se nemohlo? Na ty dny 
škola zajistila náhradní program. 10. února to bylo bruslení a 3. března vyjela škola na 
exkurzi do Hvězdárny a planetária v Hradci Králové. Bruslení na zimním stadionu v Ústí nad 
Orlicí bylo velmi vydařené. Opravdu si všichni pobyt na ledě užívali. Dětem se ani nechtělo 
z ledu do autobusu na zpáteční cestu do školy, a to i když věděly, že na ně ve školní jídelně 
čeká pan kuchař s dobrým obědem. 

Hvězdárna a planetárium v Hradci  Králové 
Exkurze do hvězdárny a planetária byla další 

skvělá školní akce. Nejlépe o tom vypovídají 
následující zprávy přímých účastníků z 5. třídy. 
Jana Jiroušková napsala: „Takže začínal den 
a já jsem se hrozně těšila. A nejvíc mě bavilo 
jet autobusem. Byla tam zábava v tom 
autobuse. Jeli jsme tam jednu hodinu, ale přišlo 
mně, jako kdybychom jeli 15 minut. A v tom 
planetáriu mě nejvíc bavila ta pohádka v tom 
menším kině a taky ty planety. Bylo to tam fakt 
hezký i ten velkej dalekohled byl hodně hezkej, 
jo a to velké kyvadlo bylo hezký. Prostě vše 
bylo hezký a myslím si, že všem se to líbilo. 
A pak jsme šli na procházku a šli jsme na 
hodně velkej kopec a jmenoval se Rozárka.“ 
Vyprávění Jonáše Lorence: „Výlet do planetária byl skvělý. Byli jsme v takovém kině. Tam 
nám promítali dokument o vesmíru. Potom nám promítali pohádku. Taky nám ukazovali, jak 
jde den a noc. Pak jsme šli do hvězdárny, kde byl obří dalekohled, a hlavně jsme se nemohli 
koukat do slunce, jinak by nám to vypálilo oči. No zkrátka planetárium v Hradci Králové.“  

Lyžařský kurz na Pekláku 
Informace ze života naší školy zakončíme opět sportem. Jde o lyžování – asi nejoblíbenější 

zimní sport. Deset statečných žáků naší školy jelo v doprovodu učitelů na konci února 
a začátkem března čtyřikrát na lyžařský svah do České Třebové. Tam se o ně starali 
instruktoři Ski areálu Peklák. Naši zkušení lyžaři se ve svém lyžařském umění zdokonalili, 
začátečníci se naučili lyžovat tak, že zvládli nejen vyjet na vleku nahoru, ale celý 800 m 
dlouhý kopec sjet bezpečně dolů. Je nutné ještě upřesnit, že mezi deseti účastníky lyžařského 
kurzu byla i jedna odvážná snowborďačka. Naši mladí lyžaři děkují nejen instruktorům za 
veškerou péči, ale i dopravci panu Zářeckému. 

 
Tolik z dění v naší milé řetovské škole během ledna, února a března roku 2025. Jsme 

zvědavi, co přinese jarní období. Plánů je hodně: soutěž pro žáky „Naše škola má talent“, 
slavnostní otevření venkovní učebny společně s akcí pro rodiče, přírodovědná soutěž, 
sportovní akce „Sazka Olympijský víceboj“, pasování na čtenáře, školní výlet, … a ještě 
k tomu se vlastně budeme učit. Tak nám držte palce, ať vše zvládneme. 
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LETNÍ TÁBOR MLOČEK 
Bitva o  Středozem 

Svratouch 28.  6.  -  5 .  7.  2025 
ubytování ve stanech s podsadou 

info na www.tabor-mlocek.proweb.cz 
děti ve věku 7-15 let přijímáme do 30.4.2025 

cena 3500,- za dítě, doprava po vlastní ose 

VESELÁ VĚDA 

Příměstský tábor je určen pro budoucí 
prvňáčky a školáky na 1. stupni ZŠ, 

kteří rádi zkoumají zákonitosti přírodních 
věd. Věnujeme se jednoduchým pokusům 

z oblasti chemie, biologie i fyziky. 
Čekají nás 4 dny plné bádání, 

pozorování a pokusů. 
Součástí programu je celodenní výlet. 

kde: Ekocentrum Podorlicko – 
Podbranská 959, Česká Třebová 

Tábor se koná od pondělí do pátku, 
od 8:00 do 16:00. Cena tábora 3490 Kč 

Je zajištěn teplý oběd, svačina a pitný režim. 
Možno se hlásit i jednotlivé dny. 
termíny 18. 8. 2025 - 22. 8. 2025 

a 25. 8. 2025 - 29. 8. 2025 
Více na www.veselaveda.cz, 

kde najdete i on-line přihlášku v naší 
táborové registraci. 

Bc. Ing. Jindřiška Krčová, tel.: 727 862 072,  
jindriska.krcova@veselaveda.cz 
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INFORMACE ZE ZD SLOUPNICE 
Jarní  polní  práce v plném proudu 

Zima sice podle kalendáře ještě vládne, ale rychle utekla a jarní práce jsou už v plném 
proudu. Už 10.2. jsme zahájili regenerační přihnojení řepky a od 3.3. se rozběhly polní práce 
v plném rozsahu. 5.3. jsme začali sít jarní ječmen. Průběžně při příznivých podmínkách 
hnojíme kejdou. Omlouváme se za nezbytné noční práce a případný zápach, ale v předjarním 
počasí je opravdu obtížné se přizpůsobit stavu povrchu pozemku, aby se na něm mohla 
pohybovat technika, a přitom nepoškodila porost. Společně s hnojem je kejda naším 
nejcennějším, navíc organickým, hnojivem. 

Do jarních prací již zasáhl nový XERION 
4200 s novým podmítačem KUSGU, který 
jsme vyměnili za původní. Do provozu jsme 
uvedli nový smykový nakladač BOBEK 861, 
připravujeme nasazení půdního pěchu pro 
kypřič HORSCH OptiPac. 

Během zimního období jsme ořezávali 
porosty na hranici polí, opravili cestu 
v Přívratu a pokračovali na dokončení 
průlehu pod Černým mořem v Němčicích, 
kde zbývá už jen několik posledních operací. 

Mimo deponie ornice uskladněné na Šuráňkově kopci, firma STRABAG vyhrnula ornici 
z trasy dálnice na přilehlý pozemek na Koloušce a máme přislíbených dalších cca 10 tis. m3 
pro použití v Němčicích na Hřeble. 

Pneuservis jsme posílili o zouvačku na osobní a dodávkové pneumatiky GIULIANO 
s pomocným ramenem na přezouvání nízkoprofilových pneumatik 10-28“, zámečnickou 
dílnu o obráběcí centrum Bimotor WS pro renovaci opotřebeného uložení přímo na strojích 
u zákazníka. Obě investice rozšiřují naše možnosti pro další zákazníky.  

Výroční  č lenská schůze 7.  3 .  2025  
Výroční členská schůze se konala 7. března 2025 

v sokolovně ve Sloupnici s vysokou účastí 80 % 
hlasů. Členové družstva na schůzi schválili výroční 
zprávu a zprávu představenstva o hospodaření, která 
vyhodnotila rok 2024, seznámila se současnou 
situací, uložila představenstvu úkoly a plán pro rok 
2025. Obě naše firmy skončily hospodaření 
konsolidovaně v zisku, který byl lepší, než jsme 
plánovali, součástí usnesení bylo i schválení vyššího 
podílu na zisku na jednoho člena. V roce 2026 končí 
funkční období orgánů družstva, úkolem pro 
představenstvo je m.j. připravit v průběhu roku 

výběr kandidátů do voleb na příští schůzi. Členové, kteří měli zájem, si mohli převzít 
klubovou Masokartu do našich prodejen Řeznictví. 
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U nás je  pohoda zvířat  na prvním místě  
V našem družstvu se k zvířatům chováme s úctou a respektem. V posledních týdnech kolují 

na internetu i televizních pořadech účelová videa, která ukazují týrání skotu v některých 
provozech. I když vezmeme v úvahu obecný nedostatek kvalifikovaných pracovníků v oboru, 
takové chování je nepřijatelné a v našich provozech pro ně není místo. Všechny naše farmy 
jsou vybaveny moderními technologiemi a naši pracovníci jsou pečlivě proškoleni v rámci 
programu „Animal Comfort Environment“, aby zajistili, že zvířata budou mít ty nejlepší 
dostupné životní podmínky. Věnujeme se jim nejen z hlediska výživy a zdraví, ale také 
z pohledu pohody zvířat, tzv. welfare. V souvislosti s tím umístíme na našich farmách 
i názorné cedule. 

Protestoval i  j sme v Pardubicích  
Ve čtvrtek 27. února 2025 se konala celoevropská protestní akce zemědělců, ke které jsme 

se také připojili. Cílem protestu bylo upozornit na problémy v zemědělství, jako je 
nespravedlivá konkurence, byrokracie a nekalé obchodní praktiky. Zemědělci požadují 
nepřistoupení k dohodě EU-MERCOSUR, ochranu evropského trhu se stejnými standardy 
pro dovážené potraviny a omezení byrokracie. Na české úrovni pak bojovali za férové 
podmínky pro všechny zemědělce a podporu konkurenceschopnosti produkčního 
zemědělství. 

Volná místa  
• Traktorista – krmivář/Řidič, traktorista sk. C, E, T 
• Servisní technik/Opravář zemědělských strojů/automechanik 
• Zámečník/obráběč  
• Řezník porážky/v bourárně masa 
• Pracovník masné výroby/expedice  
• Prodavač/ka do prodejny Choceň  
• Vedoucí střediska rostlinné výroby a mechanizace 

Samozřejmostí je náborový příspěvek a případná odměna pro zaměstnance nebo člena 
družstva, který nového zaměstnance doporučí. 

Dále nabízíme brigádu na občasnou výpomoc v mini mlékárně v Řetové. Práce je vhodná 
pro studenty, maminky na mateřské dovolené nebo pro důchodce.  

Kontakt: Ing. Zuzana Mikulecká, email: mikulecka@zdsloupnice.cz, tel: 737 332 466 

Další  zprávy z  podniku… 
• Pracujeme na přípravě prodejny a bistra v Pardubicích v Machoňově pasáži. V současnosti 

máme objednané technologie, dohodnutý personál, zajišťujeme rekolaudaci provozu. 
Původně zamýšlený termín otevření ještě v březnu určitě nestihneme. 

• Na naši čerpací stanici ve Sloupnici nově prodáváme krmné směsi pro drobná domácí 
zvířata. 

• Výborná práce našeho týmu v chovu skotu podpořená velmi dobrou kvalitou objemových 
krmiv se odrazila i v mnoha oceněních: Podnik se posunul v kontrole užitkovosti ČR 
z 9. místa na 7. místo, MFŘ na 6. místě, MFDS je na 17. místě, MFŘ byla vyhodnocena 
jako nejlepší robotická farma ČR v nádoji na DR, a 2. místo v nádoji na 1 dojnici. 
V individuálním hodnocení plemenic dle českého selekčního indexu máme v první desítce 
5 dojnic mezi kravami a 3 juniorky v top 10 jalovic. Přestože loni se nekonala národní 
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výstava v Lysé kvůli prevenci šíření katarální horečky, na výstavě v Chomuticích naše 
prvotelka Fatima 5365 získala 3. místo.  

• Bohužel nás v lednu opustila národní šampionka z roku 2018 Fatima 374922 ve věku 
téměř 9 let. Za svůj život nadojila úctyhodných 93 tisíc kilogramů mléka a zanechala nám 
zde celkem 20 přímých potomků. Čest její památce.  

• Agroenvironmentální kroužky, které organizujeme již 10 let ve spolupráci se 
Zemědělským svazem České republiky, jsou již za polovinou své letošní činnosti. Děti 
zatím měly možnost navštívit farmy v Dolní Sloupnici a Němčicích, bramborárnu, dílny 
a řeznictví, na teoretických hodinách se dozvěděly mnoho informací o zemědělství formou 
her. V pátek 14. 3. se děti podívaly do mlékárny v Řetové. 

• Tradiční Den otevřených dveří proběhne 13. 6. pro školy a 14. 6. pro širokou veřejnost. 
• V únoru jsme spustili naše nové centrum na lisování hydraulických hadic na středisku 

mechanizace. Bližší informace: Jan Šplíchal/Michal Řehoř tel. 720 853 312. 
• Připomínáme, že uzávěrka objednávek naturálií je 30. dubna. 

Ing. Jaroslav Vaňous, předseda družstva 
 
 

STEZKA ODVAHY V ŘETŮVCE 
Adrenalinový zážitek pro malé i  velké dobrodruhy 

Máte rádi napětí, tajemno a výzvy? Pak pro vás máme skvělou 
novinku! V malebné obci Řetůvka vznikla jedinečná Stezka 
odvahy, která je přístupná po celý rok a slibuje nezapomenutelný 
zážitek jak pro děti, tak pro dospělé. 

Trasa měří přibližně 800 metrů a vede svahovitým terénem nad 
údolím Řetůvky. Začíná mezi domy č.p. 44 a č.p. 73 a končí 
u útulné hospůdky s příhodným názvem Hospůdka na konci 
světa (č.p. 31). Cesta není jen obyčejnou procházkou, ale 
skutečnou výzvou pro všechny, kteří se nebojí temnoty a chtějí si 
otestovat svou odvahu. 

Co dělá tuto stezku tak výjimečnou? Speciální značení barvou, která reaguje na UV světlo! 
Pokud si s sebou vezmete UV baterku, celá trasa se vám rozzáří před očima a vytvoří 
kouzelnou a tajemnou atmosféru. Pokud UV baterku nemáte, nemusíte zoufat – v hospůdce 
na konci trasy si ji můžete zapůjčit nebo zakoupit. 

Pro odvážné účastníky doporučujeme pevnou obuv, protože stezka vede svahovitým 
terénem. Trasa je vhodná pro všechny věkové kategorie, ale malé děti by měly jít 
v doprovodu dospělých. Po zdolání stezky si můžete odpočinout v hospůdce a odměnit se 
něčím dobrým na zub. 

Ať už jste dobrodružní nadšenci nebo jen hledáte zajímavý způsob, jak si zpestřit večer, 
Stezka odvahy v Řetůvce je pro vás tou pravou volbou. Přijďte sami, s rodinou nebo přáteli 
a zažijte noc plnou tajemství a vzrušení! 

Přijďte si otestovat svou odvahu! Strachu zdar! Těšíme se na vás! 
Hospůdka na konci světa – L. Štantejská, tel. 605 986 319 
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K u l t u r a  
HASIČSKÝ BÁL V PŘÍVRATU 
V sobotu 15. února se v Přívratě konal tradiční 

Hasičský bál. Sál hostince U Coufalů ožil hudbou, 
tancem a skvělou atmosférou, kterou si užili nejen 
místní, ale i hosté z okolních obcí. 

K tanci i poslechu hrála již osvědčená kapela 
Vosa Band, která svým repertoárem potěšila 
všechny generace. Přívratští tanečníci opět 
natrénovali předtančení, které nadchlo celý sál 
a připravili tak skvělou taneční náladu na celý 
večer. Nechyběla ani oblíbená tombola 
s hodnotnými cenami. 

Velké poděkování patří všem organizátorům, 
kteří se postarali o bezchybný průběh večera, a také všem sponzorům, kteří akci podpořili. 
Hasičský bál byl opět důkazem toho, že tradiční společenské akce mají v našem regionu své 
pevné místo a jsou vítanou příležitostí k setkání a zábavě. 

Děkujeme všem, kteří přišli, a těšíme se na další společné akce! 
za SDH Přívrat Milan Vaňous, starosta 

 

VZPOMÍNKA NA MICHALA TUČNÉHO 
Vzpomínkový večer na legendu české country hudby, Michala Tučného, se letos uskutečnil 

v sobotu 15. března v Přívratu. Sál se zaplnil milovníky jeho písní, kteří si přišli připomenout 
jeho nezapomenutelné hity a společně si 
užít večer plný hudby a nostalgie. 

O skvělou atmosféru se postarala kapela 
Benkrofti, která mezi sebe přivítala také 
velice vážené hosty, Karla Poláčka, 
Roberta Mouchu a Rosťu Fišera. Všichni 
hosté jsou neodmyslitelně spjati s kapelou 
Fešáci. Hrály se nejen největší hity 
Michala Tučného, jako jsou Báječná 
ženská, Poslední kovboj nebo Tam 
u nebeských bran, ale i další oblíbené 
country melodie. Publikum se aktivně 

zapojilo, zpívalo spolu s kapelou a na parketu se tančilo až do pozdních hodin.  
Celý večer panovala přátelská atmosféra. Děkujeme všem, kteří se na organizaci této akce 

podíleli, a také návštěvníkům, kteří svou účastí přispěli k tomu, že se vzpomínkový večer stal 
nezapomenutelným zážitkem. 

za SDH Přívrat Milan Vaňous, starosta 
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MAŠKARNÍ BÁL U COUFALŮ 
V sobotu 23. března se v sále hostince U Coufalů v Přívratu konal tradiční maškarní bál. 

Přestože se letos zúčastnilo méně masek než v minulých letech, atmosféra byla skvělá 
a všichni přítomní si akci užili. O hudební doprovod se postaral DJ René Kulhavý, který 
roztančil celý sál a postaral se o výbornou náladu až do pozdních hodin.  

Vrcholným momentem večera bylo vyhlášení nejlepší masky, kde si vítězství a samozřejmě 
putovní obraz, odnesla skupinová maska „Dopravní značení“, která svou originalitou 
a nápaditostí zaujala všechny přítomné. Originální však byly všechny masky, byly mezi nimi 

například Harley Quinn 
a Joker, čarodějnice 
s miminkem, Tic Tac, basa 
nebo pštrosi. Celý večer 
nám posvětil přívratský 
kněz Pavel.  

Děkujeme všem, kteří se 
na organizaci podíleli, 
a také návštěvníkům, kteří 
si přišli užít tuto akci. 

DĚTSKÝ KARNEVAL 
Rok se s rokem sešel, a v neděli 23. dubna 

se na sále v hostinci U Coufalů opět 
soutěžilo, tančilo a řádilo. Letos se sešlo asi 
35 dětí převlečených za piráty, princezny, 
tanečnice, víly, sportovce, Pokémony, 
superhrdiny, doktora a za další krásné 
masky, které se společně bavily a užívaly si 
odpoledne. 

O zábavný program nejen pro děti, ale 
zapojeni byli i rodiče a prarodiče, se 
postarali manželé Dostálkovi z České 
Třebové. Největší zábavou pro děti byla židličkovaná, která se několikrát pro velký úspěch 
opakovala. Letos nechyběla ani kavárnička, kde jste si mohli zakoupit skvělé dortíky 
a dortová lízátka, slané dobroty a výborné kafíčko. 

Děkujeme všem, kteří nám s přípravou karnevalu pomáhali a hlavně Vám, kteří jste přišli 
a odpoledne si užili.           -pn- 

HASIČSKÝ PLES V ŘETOVÉ 
Rok 2025 jsme jako vždy přivítali plesem. Letos se poprvé pořádal až v únoru, a to 

8. 2. 2025. Vlastně jsme nezměnili jen termín, ale také hudební doprovod. K tanci a poslechu 
nám hrála kapela H.I.T Music. A hrála opravdu velmi pěkně. Ples přilákal mnoho 
návštěvníků, kteří si užívali tanec, bohaté občerstvení i tombolu. Jsme rádi, pokud i Vám 
všem, kteří jste se přišli pobavit, se taneční zábava také líbila. Děkujeme za Vaši přízeň 
a budeme se těšit na setkání na dalších akcích. Přejeme příjemné jarní dny. 



ZPRAVODAJ  I / 2025 

- 16 - 

MYSLIVECKÝ PLES V ŘETOVÉ 
Třetí únorovou sobotu večer se opět v řetovském kulturáku rozezněly myslivecké lesnice na 

počest zahájení devatenáctého plesu našeho spolku. Stejně jako v předešlém roce pro vás byla 
opět připravena myslivecká kuchyně. Nyní již plnohodnotně připravována naším novým 
kuchařem v nově zrekonstruované kuchyni na myslivecké chatě v Řetůvce, která již téměř půl 
roku funguje ve zkušebním provozu. Jídelní lístek tedy obsahoval samé dobroty jako 
svíčková z kančího a knedlík, kančí výpečky a knedlík se zelím a kančí řízek s bramborovým 
salátem.  

Celým večerem nás opět doprovázelo hudební seskupení JKB z Jaroměře, které to s námi 
přátelé táhne téměř od prvního plesu konaném ještě v obci Přívrat. Co k tomu více dodat, 
stále to umí! A vzhledem k velké podpoře našich sponzorů a přátel myslivosti, byla letos 
tombola ještě bohatší a rychle vyprodaná. Za zmínku stojí, že se celkově jednalo přibližně 
o téměř 390 cen. Prostě letos si snad každý něco odnesl. 

Vím, že při současném trendu v médiích 
a pohledu na myslivce všeobecně, je 
opravdu těžké zaujmout objektivní názor na 
českou myslivost. O to více, si opravdu 
vážíme vaší přízně a náklonnosti.  

Chtěl bych tedy závěrem poděkovat 
primárně Obecnímu úřadu v Řetové, dále 
všem našim příznivcům a kamarádům, 
neboť toto je to, co nám pomůže v údolí 
Husího krku jít dál. 

Na shledanou tedy příští rok, na jubilejním dvacátém plese! 
Luboš Voleský ml., předseda spolku 

HASIČSKÝ PLES V ŘETŮVCE 
Ani letos nebyla Řetůvka bez plesu hasičů, který se konal tradičně v půli března 15. 3. 2025, 

avšak tentokrát to bylo poprvé po rekonstrukci sálu kulturního domu v Řetůvce. Hasiči ve 
spolupráci s provozovatelkou místního hostince Ladou Štantejskou připravili pro občany 
Řetůvky a všechny ostatní hosty vydařený ples.  

Po několika letech došlo na pódiu ke změně kapely, kterou se stala JAKOBY z Chocně, jež 
hosty potěšila širokou nabídkou hraných žánrů písní a hlavně vše hrála „na živo“. 

Ples v Řetůvce navštívilo letos více než sto čtyřicet hostů, což je v postcovidových letech 
krásná účast. Tak velká návštěva nás po hubenějších ročnících velmi překvapila, a způsobila 
nám příjemné starosti rázu, kam všechny hosty posadíme, a jak je stihneme všechny 
obsloužit.  Je skvělé, že náš ples navštěvují i přespolní hosté, a to dokonce možná v poměru 
jedna k jedné. Tentokráte byli přespolní hosté namícháni z Přívratu, Řetové, Sloupnice, ale 
i z větších dálek, za jejich návštěvu jim musíme poděkovat. Samozřejmě nemůžeme 
opomenout poděkovat i domácímu publiku, které pomohlo vytvořit úžasnou atmosféru celého 
večera, čemuž nasvědčovalo i to, že z plesu někteří odcházeli až dlouho po třetí hodině ranní. 

Bohatá tombola, která obsahovala přes 230 krásných a hodnotných cen, nenechala nikoho 
klidným, a při půlnočním losování 22 cen velké tomboly už byl celý sál kulturního domu 
doslova ve varu. Výherci si tak mohli odnést například tablet, nádherného vyřezávaného 
anděla, několik druhů elektrického ručního nářadí, vynikající dort, kancelářskou židli, poukaz 
na vyhlídkový let a další krásné ceny.  
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Za bohatou a velkou tombolu patří poděkování všem našim sponzorům a těm, kteří se na 
přípravě tomboly podíleli, bez jejich pomoci by náš ples nebyl tak atraktivní.  

Děkujeme všem, kteří se na náš ples přišli pobavit, a budeme se velmi těšit na ples příští, 
který bude minimálně stejně dobrý jako letošní, protože ti, co letos nemohli nebo nechtěli, tak 
určitě o mnohé přišli.        za SDH Řetůvka Libor Stárek 
 
 
 
 

S p o r t  
ZIMNÍ PŘÍPRAVA FOTBALISTŮ 
Jako každým rokem i letos zimní příprava našich fotbalistů vrcholila 

zimním soustředěním 14. – 16. března v biatlonovém středisku 
v Letohradu. Mistrovskou soutěž jsme zahájili v sobotu 22. března na 
umělé trávě v Chocni s místní rezervou a po gólech Maiera, Chadimy 
a Plačka zvítězili 3:2. 

Na další zápasy vás zveme do Mandl arény, kde se poprvé představíme 30. března a potom 
díky přehozeným zápasům až v neděli 4. května od 16 hodin v duelu s Mistrovicemi. 
Ale pozor, v dubnu hrajeme dvě derby v okolí - 12. 4. v Kerharticích a 20. 4. ve Sloupnici. 
Celý rozpis na obvyklých místech, třeba v hospůdce U Čápa. 

Jiří Stránský, předseda oddílu 

VZPOMÍNKA NA FOTBALOVÝ PLES 
Podrobnosti obestřela mlha zapomnění a není se co divit, událost se podařilo utajit 

neuvěřitelných 30 let. Stalo se tak stylově na prvním plesu fotbalistů v sobotu 14. ledna 1995. 
 

Zleva nahoře Iveta Eliášová, Maruška 
Felgrová, Hanka Pirklová, Hana 

Dočkalová, dole Míla Mlčůchová, Lída 
Provazníková, Líba Kolářová, Jarča 

Záleská a Jana Šimková 
 

Iniciátorkou byla Jarča Záleská, která 
ze známosti využila možnost vypůjčit 
sadu dresů. Zprvu domluvené hráčky 
mají stulpny, ale protože jich bylo málo, 
sháněl se zbytek mezi tanečnicemi přímo 
na sále. „Vedoucím mužstva“ se uvolil být Josef Kolář, manžel Líby. 

Celá akce s dopingem v regulích tehdy povolovaných zábav se vydařila k všeobecné 
spokojenosti a navždy ji budou připomínat tenkrát pořízené fotografie. 

S díky všem, kteří k tomu měli co říci, Miloslav Renčín 
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FK BECHEROVKA PÁTÁ V KRAJI 
Vstup do soutěže se vydařil, a několik kol jsme i vedli tabulku. Takto se nám 

dařilo, než soupeři dorovnali počet odehraných utkání. Nicméně po polovině 
soutěže jsme stále opanovávali 4. příčku. 

Ve druhé půlce soutěže se nám tradičně už tolik nedaří. Navíc se letos dařilo 
dříve nevýrazným celkům Svratky a vítězného Prosetína. Nakonec tedy 
v první půlce tabulky. Nejlepším naším střelcem se stal Matěj Polášek 
s 18 brankami. 

  1. SK Sokol Prosetín  18 14 3 1 91:32  45 
  2. Hattrick Svratka  18 12 3 3 73:40  39 
  3. FK Peliny Choceň  18 12 2 4 95:60  38 
  4. TFT Pardubice  18 12 1 5 78:41  37 
  5. FK Becherovka Přívrat 18 8 2 8 74:71  26 
  6. FC Gillotina Choceň 18 7 2 9 60:74  23 
  7. Zanzibar Lanškroun "B" 18 5 3 10 56:72  18 
  8. FuK Havlíčkův Brod 18 3 3 12 43:76  12 
  9. Zanzibar Lanškroun 18 3 2 13 47:88  11 
10. FC RIO Žamberk  18 2 3 13 47:110 9 
V létě Vás zveme na letní kino - v sobotu 9. srpna. 

Petr Vaňous, náčelník FK Becherovka Přívrat 
 

1. STEELOVÝ TURNAJ 2025 
Ahoj všem, přinášíme report z prvního steelového turnaje v roce 2025 v Přívratu. Nesmírně 

kvalitní účast, známé tváře a super zápasy...asi tak by se dal shrnout dlouhá sobota 25. ledna. 
Při účasti 66ti hráčů se jako vždy bojovalo v 10ti skupinách, po nich následoval pavouk A pro 
top 32 a pavouk B pro zbylé. 

Vítězem turnaje se stal po parádním finále reprezentant, mistr republiky a účastník 
posledního European Tour v Praze Michal Šmejda, který porazil poměrem 5:2 svého parťáka 
z Barbarů Vraclav a dalšího úspěšného reprezentanta a mistra ČR Michala Onda. Bronzový 
stupínek obsadil Míra Mňuk a parádní čtvrtá pozice zbyla na Davida Budiše. Na 5-8 místě 
skončili Martin Motl, Dominik Čavajda, Ondra Langr a Pája Jiroušek. V pavouku B se 
z vítězství radoval Alexandr Vaněk. Na druhé příčce se umístil Radek Nadrchal, třetí byl Aleš 
Kužma a čtvrtá pozice připadla na Šárku 
Makkaiovou, která se tak výborně zhostila 
pozice šťastné náhradnice (doprovodu). 
Tradiční doplňkovou soutěž dvojic vyhrál 
Michal Ondo s Vildou Šedivým, kteří porazili 
Ondru Bulvu s Oldou Marešem. Na třetí 
příčce se umístili Michal Vencl s Jirkou 
Hipským a na čtvrtém Tomáš Richter 
s Radkem Šoltysem. 

Až na lehký časový skluz opožděných 
skupin se vše povedlo dle plánu a tak všem 
děkujeme za trpělivost. Teď nás čeká delší 
pauza a znovu se uvidíme koncem května.  
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UPLYNULÁ SEZÓNA 2024 PŘÍVRATSKÝCH HASIČŮ 
MUŽI 

Letos jsme se rozhodli, že naši sezónu začneme dříve, než je u nás obvyklé. Již v dubnu 
jsme se rozhodli jezdit mimo svitavské ligy i ligu pardubickou, která začíná o pár měsíců 
dříve. Tyto závody jsme brali spíše jako trénink, protože se na této lize běhá kratší vzdálenost 
(2B). Nikdo ale nečekal, že se nám začne tak dařit, a proto jsme pardubickou ligu odběhali 
úplně celou a získali v ní řadu ocenění. 8. 6. jsme na závodě ve Slepoticích získali za čas 
14,62 s první místo, další první místo jsme obhájili o týden později v Moravanech s časem 
14,81 s. Poté následovala řada menších neúspěchů, ale v tabulce jsme se drželi stále na 

předních příčkách. Poslední závod se 
konal ve Zbožnově, kde se rozhodlo 
o našem umístění v celkové tabulce. 
Pokořili jsme nejrychlejší sestřik ligy 
a umístili se na prvním místě. Zbytek 
závodu jsme čekali, zda někdo pokoří 
náš čas a štěstí se otočí proti nám. 
Naštěstí se tak nestalo a my se pyšníme 
titulem vicemistrů Pardubické ligy. 

Tímto však nekončíme, protože letos se 
nám podařilo získat další titul, pro nás cennější. Stálo nás to hodně sil, a to i proto, že náš 
proudař Kuba se během sezóny zranil a my museli hledat stejně dobrou náhradu na zbytek 
sezóny. Trn nám z paty vytrhl proudař Pavel z Pohodlí, který nám odběhal téměř všechny 
závody. Svitavskou ligu jsme proto odběhali v trochu jiné sestavě. Když se však vrátím zpět 
k prvnímu závodu ligy, který se uskutečnil v Horním Třešňovci, s časem 17,55 s jsme se 
umístili na druhém místě, o necelý měsíc později jsme v Hartmanicích opět bodovali 
a s časem 16,48 s získali další druhé místo. 20. 7. v Nedvězí jsme konečně prolomili druhá 
a horší místa a konečně skočili na místo první. Celou sezónu jsme se v tabulce drželi na 
prvním místě, ale po pár neúspěších během sezóny jsme spadli na místo druhé. Doufali jsme, 
že na posledním závodě v Cerekvici nám bude přát štěstí. I s vypůjčeným proudařem jsme 
zavřeli v čase 16,35 s, to pro nás znamenalo první místo, zároveň letošní nejrychlejší čas ligy, 
také druhý nejrychlejší útok za celou historii ligy a náš osobák. Tím jsme získali druhý titul 
vícemistrů v tomto roce. Myslím, že tento rok se nám všem vryje do paměti.  

Tým mužů byl sestaven z: Aleš Hrdina, Martina Vašinová, Ondřej Voleský, Matěj 
Řezníček, Ivoš Vencl, Lukáš Kaňka a Jakub Dušek. 

ŽENY 
Naši sezónu jsme začaly jako obvykle hledáním členů do týmu. Tento rok nám ale chyběly 

už dvě členky a tím to bylo o dost těžší. Na náběr jsme hodně rychle sehnaly Milot, ale 
v červnu jsme ještě neměly ani stálou proudařku, tak to bohužel zůstalo na celou sezónu a my 
proto tuto neobvyklou sezónu odběhaly pouze ve stále sestavě šesti lidí. Na závody jsme si 
půjčovaly buď Martu z Černovíra, nebo Leu z Hartmanic. Měly jsme strach, jestli takhle 
zvládneme odběhat celou sezónu, protože na trénincích nám museli pomáhat kluci, abychom 
vůbec mohly trénovat, protože v šesti lidech je to docela těžké. Na prvním závodě v Horním 
Třešňovci se nám podařilo obhájit druhé místo s časem 18,23 s. Poté se nám přestalo trochu 
dařit, ale to nám na sebevědomí neubralo a v půlce července jsme znovu získaly další druhé 
místo s časem 17,45 s v Širokém Dole.  
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Celou sezónu jsme se pohybovaly okolo 3. místa v tabulce. V Desné se nám podařilo získat 
první místo s časem 16,40 a tím jsme si zlepšily náš osobák. Na posledním závodě se 
rozhodlo. Bojovaly jsme jako lvice o třetí místo v tabulce, ale bohužel nám to o pár setinek 
nevyšlo a ze závodu z Cerekvice si 
odvážíme druhé místo, a tím jsme se 
v tabulce posunuly na místo čtvrté. 
Žádná z nás však nečekala, že se 
umístíme na takhle dobrém místě, 
protože jsme neměly stálý tým.  

Tým žen běhal letošní sezónu ve 
složení: Milota Blažková, Martina 
Jůvová, Daniela Jůvová, Tereza 
Nováková, Martina Vašinová, Lucie 
Kaňková. 

Závěrem bychom všichni chtěli poděkovat všem našim fanouškům, kteří nás povzbuzovali 
a jezdili s námi i na závody.         Tereza Nováková 

 

ZIMNÍ VÝLET 2025 
Po dvouleté přestávce zaviněné nedostatkem sněhu jsme změnili únorový termín 

a naplánovali zimní výlet na poslední lednový víkend. Letošní zima na horách byla na sníh 
bohatší a tak mohli vyrazit jak běžkaři, tak sjezdoví lyžaři. Tentokráte jsme v sobotu 
25. 1. 2025 vyrazili do Orlických hor vyzkoušet nový sjezdový areál v Orlickém Záhoří se 
sjezdovkou dlouhou 1500 m.  Odtud i běžkaři mohli využít sedačkovou lanovku k vyvezení 
se na hlavní hřeben Orlických hor.  Někteří ale s elánem sobě vlastním vyrazili po 

upravených běžeckých stopách na hřeben po svých 
a dál pokračovali směrem Pěticestí, Mezivrší, 
Anenský vrch - kde je volně přístupná rozhledna, 
a dál přes Panské Pole až do Rokytnice 
v Orlických horách. Někteří stihli ještě navštívit 
vstupní objekt pevnosti Hanička. 

Počasí nám přálo a díky tomu byl sníh po poledni 
již měkčí, ale to nám nevadilo. Sjezdaři si 
zalyžovali do 14 hodin a pak se shodli, že jsou již 
dostatečně unavení a zaslouží si pauzu na pozdní 
oběd. Autobus je odvezl do restaurace v Orlickém 
Záhoří, kde dočerpali kalorie nejdříve v cukrárně 
a poté v horské chatě Záhoří. 

Po 16 hodině odjeli všichni pro běžkaře, buď na parkoviště na Panském Poli nebo pro 
většinu až do Rokytnice v O/h. Odtud jsme všichni společně vyrazili k domovu.  

Zatímco sjezdaři si užívali v Orlickém Záhoří celý den sluníčka, běžkařům zpočátku slunce 
také přálo, ale později výhledy pokazily mraky. To jim ale náladu nezkazilo. Všichni jsme se 
v autobuse sešli zdraví a v dobré náladě. Někteří, jako již klasicky, ještě zhodnotili výlet 
v řetovské hospůdce.       sportovní komise obce Řetová 
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INFORMACE Z 64 ČERNOBÍLÝCH POLÍ 
Šachovému klubu v Řetůvce pomalu končí sezóna. A-tým se drží v krajském přeboru 

po deseti kolech ve středu tabulky a B-tým se umístil na předposledním místě v krajské 
soutěži. 

P Družstvo   HS Z + = - B Sk 
1 ŠK Ústí nad Orlicí C 10 10 0 0 30 58.5 49 
2 Proplast Česká Třebová 10 8 1 1 25 46.0 33 
3 TJ Slovan M. Třebová 10 7 0 3 21 42.5 29 
4 ŠO Horní Čermná  10 5 1 4 16 44.5 31 
5 SK+Sokol Žamberk 10 5 0 5 15 40.0 27 
6 ŠK Řetůvka  10 4 1 5 13 41.5 30 
7 ŠK Svitavy B  10 4 1 5 13 39.5 27 
8 TJ Štefanydes Polička C 10 4 0 6 12 38.0 25 
9 TJ Lanškroun C  10 3 1 6 10 36.0 26 
10 TJ Sokol Nekoř  10 2 3 5 9 37.0 23 
11 ŠO Kunvald   10 2 0 8 6 29.5 17 
12 TJ Spartak Letohrad B 10 1 2 7 5 27.0 18 
 

Milovníci  vína zpozorněte!!  
Šachisté ŠK Řetůvka pořádají zájezd do moravských vinařských oblastí pod názvem 
„Najdi si svůj sklípek“ 
Místo konání: Blatnice pod Sv. Antonínkem 
Datum konání: sobota 26. 4. s přespáním v místním ubytovacím zařízení 
Cena je 750Kc/osoba celý večer + cena za ubytování (podle počtu účastníků) + doprava 
• V 17h začínáme večeří 
• Pak degustace ve sklepě (něco přes hodinu) 
• Dále se jde do výroby cca 0,5h 
• Poté volná zábava 
• Konec ve sklípku cca nejpozději v 1h 
Kontakt a bližší informace: u Lubomíra Švédy (777 746 288, mail: lubano.b@seznam.cz). 
 

BAREL ORCHESTRA Z ŘETOVÉ VYSTOUPÍ V MÍSTNÍM KOSTELE 
Naši milí sousedé, rádi bychom Vás srdečně 

pozvali na náš koncert, který se uskuteční 
v řetovském kostele v pátek 20. června v 17:00. 
Jsme parta kamarádů z Řetové a Kerhartic, kteří 
hudbu nejen milují, ale také ji rádi hrají, skládají 
a sdílejí. Na koncertě uslyšíte především naše 
vlastní písně, ale i aranže známých melodií. 

Budeme moc rádi, když Vás tam uvidíme 
a budeme moci naše nadšení do hudby přenést i na 
Vás.  

Těšíme se! Barel Orchestra 
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TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2025 
V letošním chodilo koledovat a přát spoluobčanům vše dobré v novém roce 2025 celkem 

11 skupin. Koledovalo se ve dnech 4. - 5. ledna. Oproti loňskému roku nám 3 skupinky 
přibyly. Velký zájem byl z řad žáků ZŠ Řetová. Celkem se podařilo pro Charitu vybrat 
72 363 Kč (Řetová  30 158 Kč, Přívrat 22 640 Kč, 
Řetůvka 19 565 Kč). Oproti loňskému roku se 
vybralo o 6 797 Kč méně. Pro zajímavost v okrese 
Ústí nad Orlicí vybrala Charita do 643 pokladniček 
celkem 4 152 130 Kč.  

Rozdělení Tříkrálové sbírky: 
- 65 % -  projekty Oblastní charity UO  
- 15 % - projekty Diecézní charity  HK  
- 10 % - humanitární pomoc do zahraničí 
-  5 %  -   celostátní projekty Charity ČR  
-  5 %  -  režijní náklady Tříkrálové sbírky 
Velké díky patří všem, kteří se jakýmkoliv 

způsobem do sbírky zapojili. 
Miroslav Kada, koordinátor TS 

 

Tříkrálové v  Řetůvce 
V Řetůvce vyšly do terénu tři skupinky králů – 

koledníků. Lidem popřáli štěstí, zdraví, dlouhá léta 
a na veřeje domů psali K+M+B, což znamená 
„Kristus žehnej tomu domu.“ Cesta tří králů - mudrců 
je cestou do Betléma. Dary, které králové nesli, jsou 
i Vaše dary potřebným. V charitních listech najdete 
hezké články a životní příběhy. Úvodní slovo od 
Ing. Marie Malé mluví za všechno. V letošním roce 
občané Řetůvky přispěli částkou 19 565Kč. Všem 
dárcům patří velké poděkování.  -en- 

 
 

VELIKONOČNÍ BOHOSLUŽBY 2025 
Vážení a milí čtenáři Zpravodaje,  

přejeme Vám všem požehnané prožití letošních Velikonoc, a tak jako každý rok bychom Vás 
rádi pozvali do našeho farního kostela svaté Máří Magdalény na sváteční velikonoční 
bohoslužby: 
Květná neděle 13. 4. 8:00 mše svatá 
Zelený čtvrtek 17. 4. 18:00 mše svatá 
Velký pátek 18. 4.  --- --- 
Bílá sobota 19. 4.   --- --- 

Boží hod velikonoční 20. 4. 8:00 
mše svatá 

Pondělí velikonoční 21. 4. --- --- 

Vaši kněží P. Jan Pitřinec, P. Vít Horák, P. Jindřich Plšek 
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VELKÉ OSOBNOSTI KŘESŤANSKÉ KULTURY 
Svatý  Vojtěch 

V letošním roce připadne na jeho svátek (23. dubna) středa v oktávu 
velikonočním, která má v liturgii přednost, avšak přesto, nebo možná 
právě proto, bychom si měli v našem seriálu tuto velkou osobnost české 
národní i církevní historie připomenout.  Třebaže svatý Vojtěch žil před 
více než tisíci lety, jeho život a smrt mohou být inspirací i pro nás na 
počátku třetího tisíciletí. Co o svatém Vojtěchovi tedy víme? 

Narodil se na hradě Libici asi roku 956, dle některých pramenů o tři 
roky dříve, a to jako pátý syn Střezislavy. Byl z rodu Slavníkovců, kteří 

vládli na větší části území dnešních východních Čech. Z hradu, jehož trosky se nacházejí 
blízko Poděbrad, Slavníkovci ovládali Polabí od pozdějšího Kolína až po hranici Krkonoš 
a Orlických hor. Vojtěch jako chlapec těžce onemocněl, a když po prosbách k Panně Marii 
z nebezpečí vyvázl, otec přislíbil, že z něj vychová kněze. 

Vojtěch studoval 9 let v Magdeburku, kde přijal asi v 16 letech při biřmování jméno 
Adalbert po misionáři a arcibiskupovi, který mu byl vzorem a otcovským přítelem. Roku 981 
se vrátil z Magdeburku do Čech a v pražské katedrále vykonával podjáhenskou službu. Byl 
nadprůměrně vzdělaný, s hlubokou vírou a lidským cítěním. Bolelo ho, že v Čechách je 
náboženský život značně vzdálen křesťanskému ideálu. Biskup Dětmar žil poněkud 
v přepychu, a byl příliš shovívavý k slabostem lidu. Velmoži asi i proto zůstávali 
u pohanských způsobů života. Nechali se unášet rodovou pýchou, projevovali ukrutnost a žili 
v nemravnostech. Svévole mocných měla vliv na hmotnou i duchovní bídu lidu. Vojtěch to 
chtěl změnit, a tak začal pomáhat, těšit a poučovat. Brzy na to, asi ve 26 letech, 19. 1. 982 byl 
Vojtěch na levohradském hradisku zvolen za biskupa. Stalo se to na přemyslovské půdě, kde 
stál první křesťanský chrám sv. Klementa v Čechách, zbudovaný Bořivojem I. 

Biskupských povinností se Vojtěch ujal se značnou důsledností a s mladickým zápalem se 
pustil do duchovní i sociální obnovy své diecéze. Přitom žil asketicky a s chudými se dělil 
i o svou stravu. Dle legendy svůj příjem dělil na čtyři díly, čtvrtinu si ponechával na své 
výdaje, další část na zkrášlení chrámu, třetí na výživu kanovníků a čtvrtinu rozdal chudým. 
Přes všechno úsilí ani po šesti letech s velmoži příliš nehnul. Vojtěch za takové situace, pro 
neposlušnost lidu, se odebral s nejmladším bratrem, údajně otcovým levobočkem Radimem, 
do Říma žádat papeže Jana XV. o osvobození od svěřeného úřadu. Po papežově souhlasu 
s odstoupením v roce 989 vstoupili Vojtěch s Radimem do benediktinského kláštera. Krátce 
pobyli v Monte Cassinu a žili pak jako prostí mniši v modlitbě, práci a pokání v klášteře 
sv. Bonifáce a Alexia na Aventinu v Římě. V dubnu 990 tam složili řeholní sliby. 

Během tří let po odchodu Vojtěcha se úroveň náboženského života značně zhoršila 
a mohučský arcibiskup žádal papeže, aby Vojtěcha poslal zpět do Prahy. Velmoži 
s Boleslavem II. zároveň slíbili, že se k němu budou chovat lépe a žít více křesťansky. 

Vojtěch se vrátil s 12 římskými řeholníky, kteří pak žili v břevnovském klášteře, založeném 
pro ně Boleslavem II., který Vojtěcha osobně přivítal. Vojtěchovi se v zemi zřejmě 
nepodařilo získat potřebnou důvěru a napětí mezi ním a šlechtou se znovu zostřovalo. Proto 
znovu odešel do benediktinského kláštera v Římě. 

Po třetím návratu do Čech narazil Vojtěch na nesmiřitelné nepřátelství. Za jeho pobytu 
v Římě 28. 9. 995 nepřátelští velmoži vyvraždili na hradě Libici slavníkovský rod, z něhož 
zůstal jen on s Radimem, protože byli v Římě. Vrahové měli mocného ochránce v českém 
panovníkovi. Vojtěch v doprovodu Radima proto zamířil do Polska a tam byl hostem 
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Boleslava Chrabrého. Ten pak poslal do Prahy poselstvo se žádostí, aby přijali svého biskupa. 
Češi však odmítli, proto Vojtěch mohl odejít do pohanských krajů severního Polska. Odešel 
tedy šířit evangelium na území dnešního Gdaňska, kde dosahoval požehnaných úspěchů. Pak 
přešel k sousedním pohanským Prusům. Tam poblíž dnešního Královce omylem vstoupil na 
tzv. Romovské pole, které měli pohané za posvátné. Ti se přihnali, udeřili ho prý nejprve 
veslem, pak ho probodali oštěpy, a nakonec jeho useknutou hlavu narazili na kůl. 

Polský panovník Boleslav Chrabrý Vojtěchovo tělo získal a pochoval v Hnězdně. Papež 
Silvestr II. tam u jeho hrobu založil r. 1000 arcibiskupské sídlo. Stalo se tak na Boleslavovo 
přání a pod patronací císaře Otty III. Prvním arcibiskupem se tam stal Vojtěchův bratr Radim, 
řeholním jménem Gaudencius. Téhož roku císař Vojtěchův hrob navštívil a vyžádal si jeho 
relikvii pro kostel Vojtěcha a Pavlína v Římě, který je dnes zasvěcen apoštolu 
sv. Bartoloměji. Silvestrem II. byl Vojtěch svatořečen již dva roky po své mučednické smrti. 

K úctě sv. Vojtěcha v Polsku, Německu a Římě se přidaly i Čechy. Jejich panovník 
Břetislav I. však příliš svérázným způsobem. Při vojenské výpravě v roce 1039 ukořistil 
tělesné ostatky sv. Vojtěcha a dopravil je do Prahy. Podle Kosmova svědectví byly ostatky 
uloženy i s ostatky pěti bratrů v rotundě sv. Víta do r. 1060 a pak je Vratislav II. umístil ve 
zvláštní kapli. 

Antropolog E. Vlček zkoumal lebku a potvrdil její zachovalost až na týlní kost i to, že jí 
chybí díly odebrané jako ostatky. Na lebce byly objeveny i stopy po sečném nástroji, což 
dosvědčil i zlomek prvního obratle, a pak i další stopy potvrdily pravost oproti dvěma dalším 
lebkám v Hnězdně a v Cáchách, které byly také označovány jako Vojtěchovy lebky. 

Jak už jsme uvedli v úvodu dnešního článku, v letošním roce připadá svátek tohoto našeho 
velikého světce na Velikonoce neboli oslavu Kristova vítězství nad smrtí. K oběma těmto 
příležitostem vám všem z celého srdce blahopřejeme a do dalšího období vám žehnáme.  

Vaši kněží P. Jan Pitřinec, P. Vít Horák a P. Jindřich Plšek 
 
 
 

POVĚSTI Z ŘETŮVKY – 1. ČÁST 
Když jsem poprvé jela z Ústí nad Orlicí přes Řetůvku do České Třebové, říkala jsem si, jak 

inspirativní by byly zdejší vzrostlé a hluboké lesy pro slavné pohádkáře, jakými byli bratři 
Grimmové nebo Wilhelm Hauff. Když člověk popustí uzdu dětské představivosti, může se 
mu zdát, že se mezi kmeny mihne tajůplná lesní bytost. V lesním tichu, pod klenbou tvořenou 
vysokými stromy, rušeném jen občasným zapraskáním větví a rychlým pohybem zvěře, se 
svět vnímá jinak. 

Naši předkové byli na tyto podněty ještě vnímavější. Žili blíže přírodě a odkázáni na ni víc 
než my. Také byli více spojeni jeden s druhým. Elektrifikace Řetůvky se zahájila v roce 1947, 
vodovod byl zaveden v roce 1972. Pro vodu lidé chodili ke studním a studánkám, svítilo se 
svícemi a loučemi, petrolejkami a zplynovacími lampami. A dlouhé zimní a podzimní večery 
trávili lidé tím, že se sešli, dralo se peří a při tom se vyprávělo. Krása lesů, kterými je 
Řetůvka obklopená, nenechala v klidu ani fantazii lidových vypravěčů, a tak ve světnicích, 
osvícených plamenem petrolejky, ožívaly postavy víl, bludiček, světýlek a jiných 
nadpřirozených bytostí. V Pamětní knize obce Malé Řetové 1877 a od roku 1924 Řetůvky 
zachytil tato vyprávění kronikář a řídící učitel Josef Šiška na počátku XX. století. 
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Pověsti  o mlýně na „Bartošce“ 
Většina příběhů s nadpřirozenými bytostmi je situována na louky a pole. Nejvíce pověstí se 

vztahuje k louce „Bartošce“ nad Šaldovým dolem (směrem ke Sloupnici). Zde se v době 
života kronikáře nacházel zbytek „propadlého mlýna“. Mlynář měl tři dcery, které vedly 
rozmařilý a zahálčivý život ve společnosti čeledi z nedalekého „Katrštejna“. Místo nedělní 
pobožnosti se zde tancovalo a lehkomyslně žilo, dcery se krásně strojily a užívaly si. Za to je 
stihl trest, mlýn se propadl a nezbylo po něm ani památky. 

Jiná pověst vypráví, že se mlýn propadl, když matka nechtěla dát dětem čerstvě upečený 
horký chléb. Děti se chopily prutů a do chleba šlehaly, aby vychladl, tak prudce, že mlýnem 
zahučelo, ozvala se rána a mlýn se propadl. 

Jednou prý v tomto mlýně žádal chudý vdovec, chalupník o chleba pro svých šest 
hladových dětí. Lakotný mlynář se mu vysmál a obořil se na něj, když peněz nemá, ať děti 
sprovodí ze světa. Zoufalý chalupník doma dětem vyprávěl, jak pochodil a jeden z jeho synů, 
do té doby němý, najednou promluvil: „Co jste to řekl, tatíčku?“ Zpráva, že němý promluvil, 
se roznesla, a lidé začali nosit dětem potravu. Nebyla již nouze u chalupníka. 

Jednoho dne k mlýnu přijel muž se 12 sudy a žádal, zda může přespat. Mlynářské dcerce se 
něco nelíbilo, odklopila víko jednoho sudu a ozvalo se: „Již čas?“ Stejně tak u zbylých sudů. 
Dívka rychle vše pověděla otci. Ten dal svařit vodu a zbojníky, kteří se skrývali v sudech, 
opařili. Jejich vůdce předali spravedlnosti. 

Pověsti  o zbojnících 
Nedaleko „Bartošky“ v západní části pod obcí, kde náš „Houseří krk“ obrací se k severu, je 

pod č. 66 („Zachařovou vilou“) pole zvané „Na Vedralce“. Název nese podle toho, že 
v dávných dobách zde útočili a vedrali se zbojníci, aby se opakovaně zmocnili lupu v naší 
obci. 

V lese vedoucím pod Hrádek, nazývaným „Loupežnická díra“ prý lupiči vcházeli do 
podzemní chodby, která ústila ve starém mlýně pod Hrádkem. 

Babí  skála 
Tato skála se tak nazývá proto, že na konci 19. století si jeskyni v ní upravila na bydlení 

svobodná žena Sýkorová. Žila zde se svým synem Janem. Pod skálou si upravila i kousek 
pole. Pracovala v „Hrádeckém mlýně“, sbírala a sušila byliny a byla vyhlášenou kořenářkou. 
Podle pověsti jí lesní ženy dítě vyměnily a Jan (zvaný „Tlustý Honza“) vyrostl v neobyčejně 
velkého a fyzicky zdatného mladíka s obrovskou silou. 

 
Výše popsaná místa můžete naleznout v místopisné mapce obce Řetůvky z roku 1933, 

zakreslené podle katastrální mapy panem J. Šiškou, řídícím učitelem a kronikářem. 
Je k nahlédnutí na webových stránkách obce Řetůvka v záložce Aktuality. 

Jenovéfa Semecká, knihovnice obce Řetůvka 
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 PŘÍVRAT 

5.4. So 
Festival Bennewitz - koncert smíšeného pěveckého sboru Bendl 
z České Třebové a pěveckého sboru Bonifantes z Pardubic 
sál u Coufalů od 19 hodin, vstupné dobrovolné 

30.4. St Pálení čarodějnic za prodejnou od 17 hodin 
Na malé čarodějnice a čaroděje čeká překvapení čarodějnice Elvíry 

10.5. So Výlet na kolách SDH - sraz na návsi v 8 hodin 
24.5. So Turnaj v šipkách - sál u Coufalů od 11 hodin 
21.6. So Myslivecká bašta - statek U Kubů od 11 hodin 

 ŘETOVÁ 
12.4.  So Divadlo 
18.4.  So Retro diskotéka 
30.4.  St Čarodějnice na fotbalovém hřišti 

květen  Hasičský výlet 
7.6.  So Dětský den -  hřiště v Mandli 

14.6.  So Turistický pochod  
20.6.  So Koncert Barel Orchestra - kostel sv. Marie Magdalény 

21.6.  So 
Memoriál Standy Sedláčka 
turnaj v malé kopané (5+1) v Mandli od 9.30 
přihlášky na tel.: 731487994 

 ŘETŮVKA 
30.4.  St Pálení čarodějnic 
20.5.  Út Setkání jubilantů 

květen Míčový víceboj -   tělocvična v Řetové 
31.5.  So Dětský den 

červen Kotlíkový guláš u myslivny 
21.6.  So Řetůvský pedál - tradiční akce pro všechny milovníky cyklistiky 

28.6.- 5.7. Letní tábor Mloček – „Bitva o Středozem“ 
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S p o l e č e n s k á  k r o n i k a  
VÝROČÍ 
V prvním čtvrtletí roku 2025 oslavili významná jubilea tito občané: 

 

60 let paní Jitka Asingerová z Řetové 
 pan Libor Chaloupka z Řetové 
 pan Jiří Novák z Řetové 
 
65 let  pan Miroslav Blanař z Řetové 
 pan Jindřich Šimek z Řetové 
 paní Marie Felgrová z Řetové 
 paní Jana Šimková z Řetové 
 
70 let paní Anna Hanušová z Řetůvky 
 pan Stanislav Vaňous z Přívratu 
 pan Ervin Wacník z Přívratu 
 pan Josef Doleček z Přívratu 
 
75 let paní Marie Filipová z Řetové 
 pan Klement Holý z Řetové 
 pan Jiří Kovář z Řetové 
 pan Jiří Kapoun z Řetové 

80 let paní Jiřina Kmentová z Řetůvky 
 paní Jana Štantejská z Řetůvky 
 pan Miloslav Kovář z Řetůvky 
 pan Miloslav Renčín z Řetové 
 paní Olga Vašátková z Řetové 
 pan Pavel Bucháček z Řetové 
 
81 let pan Josef Stránský z Řetové 
 
84 let paní Alena Langrová z Řetůvky 
 pan Jiří Langr z Řetůvky 
 pan Oldřich Štantejský z Řetůvky 
 pan Václav Slanina z Řetové 
 
85 let paní Jaroslava Provazníková z Řetové 
 
86 let paní Oluše Slavíková z Řetůvky 
 
87 let paní Jarmila Bauerová z Řetové 
 
95 let paní Zdenka Kmoníčková z Přívratu 

  

Přejeme mnoho zdraví do dalších let! 
 

ÚMRTÍ 
V prvním čtvrtletí roku 2025 nás navždy opustili pan Josef Kříž z Řetové, pan Miloš Reichl 

z Řetůvky a pan Jakub Štangler z Přívratu. 
VZPOMÍNKA 
Dne 9. 6. 2025 uplyne 5 let od úmrtí paní Jany Kovářové z Přívratu. 
Vzpomeňte si s námi.         Rodina 

Čest jejich památce! 
 
 
 
 

Společný čtvrtletní zpravodaj obcí Řetůvka, Řetová a Přívrat. Vydává OÚ Přívrat, OÚ Řetová a OÚ Řetůvka. 
Kontakt: bsl@seznam.cz. Vychází čtvrtletně a zdarma. Uzávěrka tohoto čísla 24. 3. 2025. Šéfredaktor: Ing. Vladimír Kolář (vk), 
redakční rada: Mgr. Jan Kada (jk), Pavel Bělovský (pb), Hana Vaňousová (hv), Pavlína Nováková (pn) Evidenční číslo 
MK ČR E 11170 u Ministrstva kultury České Republiky. Tisk: Grantis Ústí nad Orlicí. Náklad 580 výtisků.  



 

 

 
 

Otvírání  rekonstruované 
budovy obecního úřadu 
v  Přívratu 18.  1.  2025 

Slavnostního otevření se zúčastnilo 
přibližně 200 občanů z Přívratu 
i okolních obcí, pozvání přijali 
významní představitelé veřejného 
života kraje i zástupci stavební firmy. 

Stříhání pásky se zhostili ti, kteří si celoroční 
shon kolem stavby, nejvíce „užili“. 
 

Návštěvníci si prohlédli jak prostory určené 
obecnímu úřadu, tak i nové bytové jednotky. 

 

U připraveného pohoštění 
si sousedé poseděli a poklábosili. 


